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Marek 1,35-45: Časně ráno, ještě za tmy, vstal a vyšel z domu; odešel na pusté místo a tam se modlil. Šimon a jeho
druhové se pustili za ním. Když ho nalezli, řekli: "Všichni tě hledají." Řekne jim: "Pojďte jinam do okolních městeček,
abych i tam kázal, nebo proto jsem vyšel." A tak šel, kázal v jejich synagógách po celé Galileji a vyháněl zlé duchy.
Přijde k němu malomocný a na kolenou ho prosí: "Chceš-li, můžeš mě očistit." Ježíš se slitoval, vztáhl ruku, dotkl se
ho a řekl: "Chci, buď čist." A hned se jeho malomocenství ztratilo a byl očištěn. Ježíš mu pohrozil, poslal jej ihned
pryč a nařídil mu: "Ne, abys někomu něco říkal! Ale jdi, ukaž se knězi a obětuj za své očištění, co Mojžíš přikázal -
jim na svědectví." On však odešel a mnoho o tom vyprávěl a rozhlašoval, takže Ježíš už nemohl veřejně vejít do
města, ale zůstal venku na opuštěných místech. A chodili k němu odevšad.

Ranní rozcvička

Dnešní evangelium přibližuje, jak asi vypadal Ježíšův rozjezd do nového dne: Časně ráno, ještě za 
tmy, vstal a vyšel z domu; odešel na pusté místo a tam se modlil. Představme si, že křesťané našeho 
města podle tohoto vzoru v brzkém jitru vyběhnou ze svých bytů do polí, zahledí se do dáli, zamumlají
několik vět k nebesům, popřemýšlí, co je dnes čeká, zhluboka se nadechnou a peláší zpátky. Mohla by 
to být docela fajn ranní rozcvička, nemyslíte? Konec konců, co nám brání si to vyzkoušet?

Co tady blbneš? Všichni tě hledají

Ježíš se však ještě nestihl nadechnout ke zpáteční cestě a už má kohosi v patách: Šimon a jeho 
druhové se pustili za ním. Když ho nalezli, řekli: "Všichni tě hledají." Včera jsi to v Kafarnaum fakt skvěle
válel, tvoje kázání v synagóze bylo vynikající! A kolik bylo těch, co jsi uzdravil? No prostě úžasný! (viz
Marek 1,21-34) A už teď ráno se hromada lidí těší, že se ukážeš znovu a budeš makat stejně 
obdivuhodně jako včera. Tak nač tady mezi poli ztrácet čas?

Učedníci se domnívali, že by Ježíš měl dělat něco důležitějšího a užitečnějšího, než nějakou ranní 
procházku. Většina z nás dobře zná, co to je důraz na výkon a vysokou produktivitu: Hlavně neztrácet 
čas, nestát, nelelkovat, poctivě a tvrdě dělat. Velké pracovní nasazení a efektivita se dnes považuje za 
téměř nedotknutelnou a svatou hodnotu. Oproti tomuto všudypřítomnému tlaku na výkon můžeme 
Ježíšovu ranní procházku chápat jako malou a nenápadnou lekci o tom, že jsou tu ještě jiné hodnoty a 
jiné cíle, o kousek důležitější než maximalizace výkonnosti a užitku.

Pojďme jinam

Mistrova odpověď na slovo učedníků zní takto: "Pojďte jinam do okolních městeček, abych i tam 
kázal, nebo proto jsem vyšel." A tak šel, kázal v jejich synagógách po celé Galileji a vyháněl zlé duchy.

Všimněme si: Je to tvrdohlavý chlap. Když si něco umane, tak ho od toho neodradí nikdo a nic. Ve 
městě Kafarnaum, kde se už představil, by Ježíš býval mohl navázat na své předchozí úspěchy, mohl by
hlouběji proniknout do povědomí místních občanů. Měl příležitost se více věnovat těm, kteří díky 
němu zažili Boží doteky. Nebo mohl by například v Boží síle chodit dům od domu a vymýtit z 
Kafarnaum všechny nemoci, závislosti a zlé síly. Jejda, co by bylo v tom městě práce, možností a 
příležitostí! Ale on na všechny tyto příležitosti k dozajista dobré a záslužné službě řekl: Ne.

Proč odmítl takové skvělé možnosti? Ježíšova ranní chvíle pohybu, usebrání a modlitby jako by mu 
pomohla udělat si jasno, kam v novém dni směřovat a kam rozhodně nesměřovat. Úkolů a možných 
angažmá se na člověka valí spousty: Mohl bys, prosím tě, pomoci s tímto? Potřebovali bychom, abys… 
Možná to znáte. Evangelista píše, že Ježíš svým slovem „pojďme jinam“ de facto hromadu lidí a jejich 
žádostí odmítl, nevyhověl jim. Musel odmítat, aby zůstal věrný svému cíli a poslání.

Proč a k čemu tu jsem já? Proč a k čemu tu jsi ty? Je dobré dělat si v tom jasno a připomínat si to. 
Protože nám to pomůže, abychom se věrně přidrželi cílů a hodnot, k nimž jsme voláni.

Kázal a vyháněl zloduchy

Pro Ježíše to znamenalo: chodit, zvěstovat mezi Židy po celé Galileji evangelium a vyhánět zlé 
duchy, nebo chcete-li zloduchy. Jsou to síly, které sice vymysleli lidé, ale snadno se vymykají lidské 
kontrole. Krůček po krůčku překrucují člověka v nelidskou bytost. Účinkují tak, že se lidé od svých 
bližních a od svého životního cíle vzdalují, odcizují, izolují. Se zlými silami a zlými duchy nelze vyjít 



po dobrém a nedá se jim vyhnout. Jsou rozlezlí v obchodech, v domácnostech, ve vzduchu, ve vodě, v 
institucích, na internetu, v hlavě. A kdo není ochoten tancovat podle jejich rytmu a zpěvu, ten se musí 
stejně jako Ježíš znovu a znovu s nimi utkávat, zbavovat se jich, vyhánět je.

Existuje moc změnit svět

Přijde k němu malomocný a na kolenou ho prosí: "Chceš-li, můžeš mě očistit." Ježíš se slitoval, vztáhl 
ruku, dotkl se ho a řekl: "Chci, buď čist." A hned se jeho malomocenství ztratilo a byl očištěn. Bezejmenný, 
dlouhodobě nemocný muž nosil ve svém srdci poklad. Věřil, že věci mohou být jinak. Dospěl 
k přesvědčení, že existuje moc, která dokáže pohnout stávající situací k lepšímu a šel této moci naproti.
Koho by napadlo, že se poklady ukryly kdesi na samotce u člověka zasaženého leprou?

Starý zákon vypráví příběh o tom, jak Mojžíš dostal od Pána Boha zvláštní průkazku. Tu průkazku 
vytasil, aby rozehnal případné pochybnosti svých bližních. Prokazoval se jako Hospodinův vyslanec 
tím, že měl moc nad malomocenstvím (viz Exodus 4,1-9). A tento nemocný člověk, o němž svědčí 
evangelium, dosti odvážně doufal, že u Ježíše se setkává s někým jako byl Mojžíš. Říkal mu: Jestliže 
chceš, máš moc mě očistit.

Mojžíšovým posláním nebylo očišťovat od zničující lepry. Podobně Ježíš, ač měl možnost 
uzdravovat, viděl své poslání v něčem jiném. Nebyl tu od toho, aby léčil. Evangelium však praví, že na 
scéně byl ještě jeden důležitý hráč – soucit. Ten v danou chvíli byl mocnější než cokoli jiného. Ježíš 
viděl, že být malomocným je opravdu zlé. Vedle zhoršujícího se zdravotního stavu tu byly striktní 
společenské normy a pravidla: žít v izolaci. Můžeme si to představit jako dlouhodobou karanténu, ale 
bez možnosti mít po ruce přítele na telefonu či sledovat on-line přenos z bohoslužby.

Ježíš i onen malomocný muž sdíleli přesvědčení, že věci se mohou změnit a napravit. Společně věřili
v Boha, který se slitovává, navzdory očividným faktům věřili v lepší realitu. A podle svého přesvědčení
ji začali společně uskutečňovat. Proti všem pravidlům a navzdory předpisům Mojžíšova zákona Ježíš 
natáhl ruku, aby se odvážného prosebníka dotkl. Jak dlouho musel ten člověk žít bez jediného lidského
doteku? Jak dlouho mu nikdo nepodal ruku, nepoplácal po rameni, neobjal, políbil? Ano, bylo tu 
důvodné riziko, že by dotyk mohl způsobit přenos choroby. Kupodivu nastal pravý opak. Nečistý nebyl
schopen zašpinit čistého. Nastal přenos čistoty, zatímco špína, nemoc, zhouba se spakovaly a vytratily.

A k lidskému soucitnému doteku bylo připojeno slovo: Chci, abys byl očištěn. Chci, abys byl pro 
druhé a s nimi. Chci, abys žil a abys žil v plnosti.

Existuje i bezmoc 

A pak je tu ještě něco, co Ježíš nechtěl. Dokázal sice přikázat nemoci, takže zmizela, ale nedokázal 
poručit uzdravenému člověku. Měl moc očistit, ale nedokázal přimět očištěného k poslušnosti. A o tom
vypráví závěr příběhu: Ježíš mu pohrozil, poslal jej ihned pryč a nařídil mu: "Ne, abys někomu něco říkal!
Ale jdi, ukaž se knězi a obětuj za své očištění, co Mojžíš přikázal - jim na svědectví." On však odešel a 
mnoho o tom vyprávěl a rozhlašoval, takže Ježíš už nemohl veřejně vejít do města, ale zůstal venku na 
opuštěných místech. A chodili k němu odevšad.

Ježíš se dal vést soucitem. Ale když skutek milosrdenství byl dokonán, uvědomil si, že tento čin 
může mít i nezamýšlené, nechtěné důsledky. Léky mohou vyvolat nežádoucí účinky. A na Boží doteky 
občas lidé zareagují nepřiměřeně. Doslova se píše, že Ježíš se po soucitném doteku na téhož muže 
rozzlobil (řecký slovník nabízí i překlad: „začal na něj funět“), přísně na něj vychrlil několik příkazů, 
jeden zákaz a odehnal jej pryč. No, to bylo tedy dost divoké a drsné rozloučení. A stejně to bylo málo 
platné. Onen muž nedbal na mistrovy pokyny a dělal si, co dělat chtěl a co mu přišlo nejlepší. Takže 
místo evangelia o spravedlivém a dobrém Vladaři, který přichází napravit hnijící společenské poměry, 
se kvůli němu začalo šířit mezi lidmi trochu jiné poselství. A Ježíš se musel změněným okolnostem 
přizpůsobit. Už nemohl v klidu a bez rozruchu vstoupit do města, a tak začal hledat nové cesty a 
způsoby, jak svůj kazatelský úkol žít a naplnit.

Prosíme tě, Pane, ukazuj nám, kam máme směřovat. Osvoboď nás od vše prostupujícího nátlaku na vysoké
životní tempo a výkonnost. A povzbuzuj víru, že navzdory odporu a nesnázím se v nás i kolem nás může dít 
mnoho dobrých věcí.


